

公共管理与政策评论

Public Administration and Policy Review

协商式政策分析

李亚 何鉴孜

政策工具研究路径的解构与建构

张新文 杜春林

城市邻避事件的状态、原因、对策及深化研究的方向

孙琳琳 诸大建

政府引导视阈下的社会冲突治理：一个基于冲突治理结构的解释框架

柳亦博

“公务员”概念的比较分析：中国与日本

毛桂荣

基于信息技术的韩国财政管理改革

崔兴硕

孟子曰：“民为贵，社稷次之，君为轻。”——《孟子·尽心下》

张载曰：“为天地立心，为生民立命，为往圣继绝学，为万世开太平。”——明·邱濬《大学衍义补》

The Athenian Oath (雅典誓言)

We will never bring disgrace to this our city, by any act of dishonesty or cowardice; nor ever desert our suffering comrades in the ranks; we will fight for the ideal and sacred things of the city, both alone and with many; we will revere and obey the city's laws and do our best to incite a like respect in those above us who are prone to annul or set them at naught; we will strive unceasingly to quicken the public's sense of civic duty. Thus, in all these ways, we will transmit this city not only, not less, but greater and more beautiful than it was transmitted to us.

我们绝不以不诚实或懦弱的行为使我们的城市蒙羞；也永远不抛弃我们患难与共的朋友；无论个人或团体，我们都将为这个城市的一切理想和神圣的事业而奋斗；我们将尊重并服从这个城市的法律，并将尽力促使那些企图废除或践踏法律的人同样尊重法律；我们将不断努力，激发全体市民的公民意识。我们将以所有这些方法，使这个城市变得更伟大、更美好。

CONTENTS

目录

- 3 前言 蓝志勇
- 4 协商式政策分析
——新一代政策研究途径及其本土化探索 李 亚 何鉴孜
- 14 政策工具研究路径的解构与建构
——兼评《公共政策工具：对公共管理工具的评价》 张新文 杜春林
- 21 政策终结：政策科学研究中忽视已久的问题 曲纵翔
- 28 城市邻避事件的状态、原因、对策及深化研究的方向 孙琳琳 诸大建
- 37 政府引导视阈下的社会冲突治理：一个基于冲突治理结构的解释框架 柳亦博
- 45 公共管理改革和公共服务绩效：来自中国大部制改革的实证研究 马 亮
- 57 房价空间相关性及其对住房限购政策效果的影响
——以北京为例 余华义 石亦霏
- 67 从新公共管理的效率与效益看医疗改革
——以香港和澳门医疗券发展为例 陈建新 陈慧丹 伍芷蕾
- 77 “公务员”概念的比较分析：中国与日本 毛桂荣
- 86 基于信息技术的韩国财政管理改革 崔兴硕

Public Administration and Policy Review

(Quarterly) Jun. 2014

Contents

- 3 Preface *Lan Zhiyong*
- 4 Deliberative Policy Analysis and a Localized Model in China *Li Ya, He Jianzi*
- 14 Research on the Deconstruction & Construction of Policy Instrument—Comment on
“*Public Policy Instruments: Evaluating the Tools of Public Administration*”
Zhang Xinwen, Du Chunlin
- 21 Policy Termination: An Issue Has Long Been Ignored in Policy Science Study
Qu Zongxiang
- 28 The Causes, Status Quo, and Response Strategies for Urban MIMBY Events and the
Directions of Their Future Research *Sun Linlin, Zhu Dajian*
- 37 Social Conflict Resolution from the Perspective of Governance: An Explanatory
Framework *Liu Yibo*
- 45 Public Management Reform and Public Service Performance: Evidence from Super-De-
partment Experiment in China *Ma Liang*
- 57 The Spatial Correlation of Housing Price and its Influence on the Effect of Housing
Purchase Restriction: Evidence from Beijing *Yu Huayi, Shi Yifei*
- 67 The Efficiency and Effectiveness of Health Care System Development from the Per-
spective of New Public Management: The Case Study of Macao and Hong Kong Medi-
cal Voucher System *Chan Kinun, Chan Waian, Wu Zhie*
- 77 The Concepts of Public Servant (Gong Wu Yuan) in China and Japan *Mao Guirong*
- 86 IT-based Financial Management Reform in Korea *Heungsuk Choi*

公共管理与政策评论 (季刊)

二〇一四年 第二期

主 管: 中华人民共和国教育部
主 办: 中国人民大学
出 版: 中国人民大学书报资料中心
中心主任: 武宝瑞
总 编 辑: 高自龙

主 编: 蓝志勇
副 主 编: 张康之
特约副主编: 范柏乃
编辑部主任: 杨宏山
副 主 任: 程永宏 李文钊
责任编辑: 盛浩娟
特约审稿: 王春磊

编辑部地址: 中国人民大学公共管理学院
《公共管理与政策评论》编辑部

邮政编码: 100872

编辑部电话: 010-62512726

网 址: http://xsqks.ruc.edu.cn/lweb_gglyzcpl

电子信箱: papr2012@163.com

出版日期: 2014年6月20日

发 行: 北京市报刊发行局

发行范围: 国内外公开发行

邮发代号: 2-788

订 购: 全国各地邮局

中国人民大学书报资料中心市场部

订购电话: 010-82503412/38/40 010-62512171

开户银行: 中国银行北京人大支行

账 号: 3441 5603 1742

户 名: 中国人民大学书报资料中心

广告热线: 010-62514919

广告经营许可证: 京海工商广字0086号

印 刷: 廊坊市广阳区九洲印刷厂

书报资料中心网址: <http://www.zlzx.org>



ISSN 2095-4026



来稿凡经本刊录用, 如无特殊声明, 即视做投稿者同意授权本刊及本刊合作媒体复制、发行及进行信息网络传播。著作权使用费与本刊稿酬一并支付。

ISSN 2095-4026

CN 10-1062/D

国内定价: 35.00元

国际定价: 30.00美元